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„Šachová partia je pekná symfónia, ktorú tvoria obidvaja hráči, aj víťaz, aj po-
razený“, hovorí o kráľovskej hre Ján Goč, zakladateľ šachového oddielu vo Važci, 
ktorý si v tomto roku zaplní štyridsiatu stránku v knihe svojej histórie.  Lemovaná 
je nejedným úspechom našich šachistov.

Važeckí šachisti slávia spoločné jubileum
Ak sadnete si z dlhej chvíle k šachom,
pre šťastie lebo pre sklamanie hrať,
nezabúdajte, že je problém, na kom

závisí vaše víťazstvo či pád.
Neukazujte svojmu súperovi päty

a dámu strážte, ak ju máte rád.
Nepúšťajte ju samu na výlety -
nevieme nikdy, čo sa môže stať.

Nakoniec sa to zvrtne na zákone,
že silu umu zdolá sila zrád.

j
y)

Viac na 13. strane 

Na kňaza a literáta Janka Silana spomínajú s úctou 
a láskou.

Večery s Jankom SilanomVečery s Jankom Silanom

Viac na 2. strane 

Pokojné 
a milostiplné prežitie 
veľkonočných sviatkov

želá redakcia

V tomto roku si pripomenieme dve okrúhle výročia tý-
kajúce sa Janka Silana - 100. výročie jeho narodenia a 30. 
výročie úmrtia.
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(Pokračovanie na nasledujúcej strane)

Je to takmer rozprávkový príbeh 
o chudobnom chlapcovi so slabým zra-
kom, ktorého všade odmietajú. A on sa 
chce stať kňazom. Aj sa stane... Žil me-
dzi nami, medzi múrmi našej važeckej 
katolíckej fary, takmer 35 rokov. Svoj ná-
zor na život vyjadroval v poézii. Pokojne 
i horlivo, humorne i smutne. Miestni ľu-
dia naňho spomínajú s láskou a veľkou 
úctou... Po svojom a nostalgicky v tretej 
osobe: „Veru, dobrý boli človek!“ A on 
má stále odpoveď, ktorú zanechal me-
dzi riadkami svojich básní:

 „A buďme svätí. 
I komunista
 je môj brat 
a dozaista 

i demokrat, 
lebo ja som tu kňaz, 

lebo ja verím v lásku ku
všetkým...” 

(z básne Ja plačem pre všetkých)

V našej farnosti bol 24. 11. 2013 vy-
hlásený Kultúrny rok Janka Silana, kňa-
za a básnika Katolíckej moderny. Dôvo-

dom je prípra-
va na oslavu 
jeho nedoži-
tej storočnice, 
ktorá bude 24. 
11. 2014. Od 
januára 2014, 
každý mesiac, 
sa vo Važci 
uskutočňuje 
literárne stret-
nutie, ktoré 
má dve časti: 
svätú omšu 
a po nej v Die-
céznom centre 
pre mládež 
stretnutie pri 
Silanovej poézii a próze. Zúčastňujú sa 
ho veriaci a duchovní z farností Važec, 
Východná a Hybe, ale aj z iných miest, 
a aj rôzni vzácni hostia. 

Prvý Večer s Jankom Silanom sa usku-
točnil vo štvrtok, 23. 1. 2014. V komornej 
atmosfére, v priestoroch Centra pre mlá-
dež – Premeny, po večernej omši, pri-
vítal účastníkov súčasný administrátor 
farnosti Važec Cyril Hamrák. Generálny 
vikár Anton Tyrol v príhovore vyzdvi-
hol Janka Silana ako nevšednú osobnosť: 
„Teším sa, že to bol kňaz, ktorý pôsobil 
v našej diecéze, lebo to, čo vytvoril, je aj 
naším bohatstvom“. Po príhovore Jána 
Goča zaznel zo záznamu hlas kňaza a 
básnika Janka Silana, ktorý rozprával o 
svojej tvorbe. Ľubomír Hajdučík, farský 
administrátor z obce Hybe, predniesol 
pútavo s osobným prístupom rozbor 
básne Osamelosť.

V diskusii odznelo viacero krásnych 
svedectiev z pôsobenia Janka Silana - 
ako si ho pamätajú dodnes, veľmi živo, 
miestni veriaci. Na úsmevné i smutné 

okamihy z kňazovho života pospomí-
nali aj Zuzana Božoňová, Libuša Gočo-
vá, Ján Goč, Mária Popardovská.

V pondelok, 24. februára, sa uskutoč-
nil ďalší Večer Janka Silana v našej far-
nosti. Rozoberali a pripomínali sme si 
jeho štúdiá na Spišskej Kapitule a bás-
nickú tvorbu v tomto období. Pozvaní 
hostia, špirutuál kňazského seminára 
doc. ThDr. Jozef Bieľak, PhD. a študen-
ti teológie nám pripravili obohacujúci 
duchovný a literárny program. Členo-
via speváckeho zboru bohoslovcov z 
Kňazského seminára biskupa Jána Voj-
taššáka Schola cantorum doprevádzali 
sv. omšu aj kultúrny program v Diecéz-
nom centre vo Važci. Po odbornej čas-
ti slávnostný večer zavŕšila diskusia a 
občerstvenie.
Ďalší z Večerov sa uskutočnil o me-

siac, v pondelok, 24. marca. Témou lite-
rárneho večera bolo kaplánske pôsobe-
nie Janka Silana v Ždiari, Javorine, Jur-
gove a Liptovskom Hrádku. Pozvanie 
prijali kňazi a veriaci zo Ždiaru a Lip-
tovského Hrádku. Ždiarania prišli v 
prekrásnych krojoch, Liptáci sa podeli-
li o svoje osobné zážitky s Jankom Sila-
nom. Sv. omšu celebroval Vdp. Miroslav 
Lettrich, správca farnosti Ždiar. Po omši 
sa naše centrum zaplnilo a večer prebie-
hal opäť v príjemnej atmosfére. 

Pravidelné stretnutia budú v po-
dobnom duchu pokračovať až do 24. 
novembra 2014 – dňa, v ktorom by Jan-
ko Silan oslávil storočnicu. Niekoľko 
dní pred týmto dátumom sa uskutoční 
aj slávnosť v jeho rodisku – Sile pri Nitre 
a v Spišskej Kapitule sa na jeseň usku-
toční aj odborná konferencia „Janko Si-

Večery s Jankom Silanom sú plné duchovných hodnôt

Kalendárium stretnutí pri Silanovej poézii a próze
Večery s Jankom Silanom vo Važci

  1.  23.1.2014 (Št)  17.00 h  - Básnikovo detstvo a mladosť (uskutočnené)
  2.  24.2.2014 (Po)  17.00 h  - Vysokoškolské štúdiá teológie (uskutočnené)
  3.  24.3.2014 (Po)  17.00 h  - Ždiar - Liptovský Hrádok (uskutočnené)
  4.  24.4.2014 (Št)  18.00 h  - Piráti krásy, Katolícka moderna
  5.  17.5.2014 (So)   - Oslavy jubilea vo Važci (Program bude zverejnený)
  6.  24.6.2014 (Ut)  18.00 h  - Važec (1949 – 1964)
  7.  24.7.2014 (Št)  18.00 h  - Važec (1964 – 1984)
  8.  25.8.2014 (Po)  18.00 h  - Mama (1933)
  9.  24.9.2014 (St)  18.00 h  - Dom opustenosti I.
10.  24.10.2014 (Pia)  18.00 h - Dom opustenosti II.
11.  24.11.2014 (Po)   - Záver Kultúrneho roka Janka Silana

Anton Tyrol s ocenením pre Janka 
Silana.
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Bratislava, 18. februára 
2014 - Rada pre vedu, vzde-
lanie a kultúru pri Konfe-
rencii biskupov Slovenska 
(KBS) pri príležitosti sviat-
ku blahoslaveného Fra An-
gelica, patróna umelcov, 
udelila osobnostiam ocene-
nie za prínos kresťanských 
hodnôt do umenia za rok 2013. Za účas-
ti predstaviteľov cirkevného, duchov-
ného, kultúrneho a spoločenského ži-
vota odovzdali cenu 12 osobnostiam, 
z toho trom in memoriam -  medzi nimi 
i kňazovi a básnikovi Jankovi Silanovi 
(na snímke v strede ako bohoslovec). 

V oblasti hudobného umenia si cenu 
prevzal operný spevák Miroslav Dvor-

Významné ocenenie 
pre kňaza a básnika

ský, klaviristka a pedagogič-
ka Mária Dravecká. V kate-
górii slovesného umenia 
cenu Fra Angelico dostal 
spisovateľ Anton Hykisch. 
Za celoživotné dielo in me-
moriam boli ocenení spiso-
vatelia Janko Silan (vl. me-
nom Ján Ďurka) a Eugen 

Vesnin (vl. menom Ignác Zelenka). 
V oblasti výtvarného umenia sa laure-
átmi stali akademický maliar Juraj Ora-
vec, expert v oblasti stavebníctva Vla-
dimír Kohút a akademickí maliari Iva 
Jarošová – Štrbová a Pavol Rehák.

Okrem týchto kategórií Rada KBS 
udelila mimoriadne ocenenia. Kon-
krétne historikovi Richardovi Marsino-
vi, publicistovi a historikovi Imrichovi 
Kružliakovi a in memoriam pápežské-
mu prelátovi Antonovi Botekovi. Jeho 
životným dielom sa stal preklad Sväté-
ho písma z originálnych textov, ktoré-
mu zasvätil dvadsať rokov svojho živo-
ta. „Cirkev to nie sú len kňazi a biskupi, 
to sú všetci pokrstení veriaci, ktorí majú 
rozličné schopnosti a rozličné dary a 
týmto oceňovaním chceme povzbudiť 
aj sa poďakovať všetkým tým, ktorí do-
stali dar umenia a kultúrnej tvorby, za 
to, ako touto tvorbou napomáhajú dob-
ru vo svojom okolí. Tiež ako rozvíjajú 
a zviditeľňujú svoju kresťanskú vieru a 
šíria ju do svojho prostredia,“ uviedol 
vojenský ordinár biskup František Rá-
bek. Cenu Fra Angelico udeľuje Rada 
KBS od roku 2002.                            (ch)

(Dokončenie z predchádzajúcej strany)
lan v duchovných dimenziách kultúry“. 
Program týchto osláv je ešte v štádiu prí-
prav a konferencie by sa mali zúčastniť 
aj vzácni hostia z Ríma. Vo Važci sa väč-
šia slávnosť pripravuje uprostred mája, 
kedy v programe vystúpi spevácky 
zbor z Katolíckej univerzity v Ružom-
berku a žiaci zo Základnej umeleckej 
školy Janka Silana v Poprade. 

V katolíckej farnosti pripravujú aj 
vydanie knižky Janko Silan v spomien-
kach. „V spolupráci s našimi farníkmi 
a priateľmi Janka Silana zbierame vzác-
ne materiály i staré fotografie zo živo-
ta Janka Silana. Publikácia bude obsa-
hovať orálnu históriu, teda spomienky 
ľudí, ktorí si naňho pamätajú a tiež bás-
ne, ktoré venoval osobne týmto ľuďom. 
Na príprave publikácie sa podieľa kolek-
tív autorov z Važca, Východnej a Hýb,“ 
priblížil správca katolíckej farnosti Cyril 
Hamrák, ktorý zároveň vyjadril spokoj-
nosť s doterajším priebehom Kultúrne-
ho roka Janka Silana: „Je to najbohatší 
kultúrny program za môjho doterajšie-
ho pôsobenia v tejto farnosti a teší ma, 
že spája ľudí z farnosti i okolia. Podarilo 
sa nám cez tento náš projekt spropago-
vať Janka Silana skutočne na celom Slo-
vensku, ozývajú sa nám ľudia, ktorí ho 
poznali i osobnosti z kultúrnej obce, čo 
je veľmi potešiteľné.“ 

Ak aj vy máte fotografie zo života Jan-
ka Silana alebo iné materiály, či spomien-
ky, o ktoré sa chcete podeliť, môžete ich 
zaslať na e-mail vazec@kapitula.sk alebo 
kontaktovať miestnu katolícku farnosť. 
Aktuálne informácie, ako aj archív histo-
rických fotografií a fotografií z jednotli-
vých Večerov s Jankom Silanom nájdete 
aj na novej stránke farnosti www.rkcva-
zec.sk.                                          (ch, mm)

Večery s Jankom Silanom vedie Cyril Hamrák (pri mikrofóne), súčasný admi-
nistrátor važeckej farnosti.  Foto: (mm)
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Súčasťou XXV. zhromaždenia Urbá-
ru - pozemkového spoločenstva Važec, 
ktoré sa uskutočnilo 5. apríla 2014, boli 
aj voľby nového predsedu, výboru a do-
zornej rady na najbližšie päťročné vo-
lebné obdobie.

Na funkciu predsedu kandidovat 
len jeden kandidát - doterajší predseda 
Ing. Daniel Šeďo. Osem kandidátov sa 
uchádzalo o funkciu člena výboru spo-
ločenstva a traja na funkciu člena dozor-
nej rady. Na funkciu predsedu dozornej 
rady bol jeden kandidát. Podľa výsled-
kov hlasovania získali potrebný počet 
hlasov (nadpolovičnú väčšinu všetkých 
hlasov, ktorých je 27 078, bez hlasov SPF, 
ako to ukladá zákon) traja kandidáti. 
Zvolený bol predseda spoločenstva, je-
den člen výboru a predseda dozornej 
rady (podrobné výsledky v tabuľke).

Kvôli zostaveniu funkčného výbo-
ru a dozornej rady musia urbárnici 
zorganizovať doplňujúce voľby. „Zo 
zákona vyplýva, že minimálny počet 
členov výboru je päť, vrátane predse-
du. Podľa našej zmluvy o pozemkovom 
spoločenstve máme mať päť až sedem 
členov výboru. Potrebujeme teda do-
plniť minimálne troch členov výboru. 
Dozorná rada má zo zákona pracovať 
v trojčlennom zložení, vrátane predse-

Urbárske voľby s neúplným výsledkom

du dozornej rady, čiže tam treba dovo-
liť dvoch členov. Trom kandidátom do 
výboru chýbajú tri až šesť percent hla-
sov, takže je vysoko reálne, že potrebný 
počet hlasov získajú. Nehlasovali ešte 
podielnici s celkovým počtom zhruba 
30 % hlasov. Na čiastkovú schôdzu už 
budú pozvaní len títo podielnici,“ vy-

svetlil podrobnosti predseda UPS Da-
niel Šeďo. Čiastková schôdza bude 
zvolaná do 60 dní od konania riadne-
ho zhromaždenia. Kandidátna listina 
bude predložená v tom istom zložení, 
ako na riadnom zhromaždení, takže 
každý z kandidátov ešte môže získať 
ďalšie hlasy.                                 (mm)

Na zhromaždení členov pozemko-
vého spoločenstva sa tohto roku prero-
kovávalo viacero zmien, ktoré súvisia 
so zmenou legislatívy, alebo vyplývajú 
z praktických skúseností pri hospodá-
rení spoločenstva. 

Kvôli zmene zákona o pozemkových 
spoločenstvách bolo nutné schváliť 
novú zmluvu o pozemkovom spolo-
čenstve, ktorá nahradí doteraz platné 
stanovy. Urbárnici prijali aj podrobné 
podmienky pri prevode spoluvlast-
níckych podielov. Zákon hovorí, že 
ak vlastník podielu spoločnej nehnu-
teľnosti prevádza svoj spoluvlastníc-
ky podiel, musí ho ponúknuť na pre-
daj ostatným vlastníkom spoločnej ne-
hnuteľnosti prostredníctvom výboru. 
Ak o podiel neprejavia záujem ostat-
ní vlastníci podielov, môže ho predať 
tretej osobe. 

Zhromaždenie pozemkového spo-
ločenstva schválilo tieto detaily:

• Každý člen spoločenstva prevá-

Na zhromaždení bolo schválených viacero noviniek
dzajúci svoj podiel, musí doručiť vý-
boru riadnu ponuku na odpredaj v pí-
somnej forme.

• Ponuka musí obsahovať meno, ad-
resu trvalého pobytu, kontaktné údaje 
(číslo telefónu, prípadne e-mailovú ad-
resu) ponúkajúceho, ďalej musí obsaho-
vať údaje o ponúkanom podiele - vý-
meru a zoznam listov vlastníctva, tiež 
je do ponuky potrebné uviesť cenu, za 
ktorú predávajúci ponúka svoj majet-
kový podiel. Ponúkajúci nesmie svoj 
podiel predať za inú cenu ako je uve-
dená v ponuke. 

• Každá ponuka musí obsahovať dá-
tum a podpis ponúkajúceho.

• Ponúkajúci má povinnosť v ponu-
ke uviesť aj prípadné ťarchy, ak nejaké 
existujú.

• Pracovník evidencie majetku bude 
povinný viesť evidenciu ponúkajúcich, 
a tiež evidenciu prípadných záujemcov, 
ktorá bude zverejnená na internetovej 
stránke urbáru, bude sa priebežne pod-

ľa ponuky aktualizovať. Takto zverej-
nená ponuka bude obsahovať len po-
radové číslo a výmeru ponúkaných 
podielov.

• Ak sa ponúkajúcemu nepodarí 
zrealizovať svoj prevod počas roka v 
období medzi zhromaždeniami (platí 
stále predkupné právo), musí výbor na 
najbližšie konanom zhromaždení pred-
niesť doručené ponuky.

• Ak sa ani na zhromaždení nenájde 
záujemca o ponúkané podiely, musí vý-
bor spoločenstva do 7 pracovných dní 
odo dňa konania zhromaždenia zve-
rejniť zoznam ponúk na úradných ta-
buliach na OÚ vo Važci, v mieste sídla 
spoločenstva a na internetovej stránke 
spoločenstva.

• Ak sa na uvedenú ponuku nepri-
hlási žiadny záujemca zo strany čle-
nov spoločenstva do 60 dní odo dňa 
zverejnenia ponuky, môže ponúkajúci 
previesť svoj podiel aj na tretiu osobu.

Výsledky volieb do orgánov 
Urbáru - pozemkového spoločenstva Važec

Kandidát na funkciu predsedu spoločenstva
1. Ing. Daniel Šeďo, Hurbanova 816, Važec          13 828 hlasov  51,06 %

Kandidáti na funkciu člena výboru spoločenstva:
1. Milan Bartko ml., Na Pastierskych 126, Važec      6 911 hlasov  25,52 %
2. Ing. Ivan Ferianc, Žiarska 635/4, L. Mikuláš     13 695 hlasov  50,57 %
3. Mária Jakubčiaková, Podkrivánska 828, Važec 12 133 hlasov  44,80 %
4. JUDr. Ľubomír Lištiak, Na Harte 9, Važec          10 434 hlasov  38,53 %
5. Michal Michalíček, Ľ. Štúra 454, Važec                8 415 hlasov  31,07 %
6. Ján Profant, Široká 736, Važec                            8 772 hlasov  32,39 %
7. Ing. Zdenko Profant, Dr. Mašurku 928, Važec   12 910 hlasov  47,67 %
8. Ing. Ján Šingliar, Ľ. Štúra 451, Važec                12 004 hlasov  44,33 %

Kandidát na funkciu predsedu dozornej rady:
1. Vladimír Lištiak, Na Harte 5, Važec                     14 133 hlasov  52,19 %

Kandidáti na funkciu člena dozornej rady:
1. Ján Goč, Hlavná 486, Važec                               11 823 hlasov  43,66 %
2. Anna Križanová, Ľ. Štúra 436, Važec                 12 516 hlasov  46,22 %
3. Milan Šeďo, Hlavná 507, Važec                           4 179 hlasov  15,43 %

(Pokračovanie na nasledujúcej strane)
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• Predseda urbáru v tejto súvislos-
ti dodal, že nový zákon podľa neho 
umožňuje bohatým ľuďom a finanč-
ným skupinám prenikať do pozem-
kových spoločenstiev a presadzovať 
tam svoju politiku. Zároveň vyzval 
podielnikov, aby boli uvedomelejší a 
ponímali svoje podiely ako nepredaj-
né dedičstvo našich predkov, aby sme 
si ctili našej majetky a považovali ich 
za odkaz, ktorý zanechávame budúcim 
generáciám.  

Palivové drevo len pre podielnikov

Urbár - pozemkové spoločenstvo má 
nové pravidlá na vydávanie palivového 
a úžitkového dreva.

Podľa slov predsedu UPS Daniela 
Šeďu boli zmeny potrebné: „Už minu-
lý rok som vo svojej správe naznačoval 
mimoriadny dopyt po palivovom dre-
ve, rok 2013 však predčil všetky naše 
očakávania. Na palive sme doslova 
prerábali, cena nepokryla ani výrobné 
náklady paliva. Normálnou sortimentá-
ciou dreva by sme nemali dostatok pa-
liva, preto sme ho častokrát vyrábali i 
zo sortimentov, ktoré patria do vyšších 
kvalitatívnych tried a teda i tržby za ich 
predaj by boli vyššie. Staré smernice nás 
však zaväzovali plniť požiadavky po-
dielnikov v plnej miere. Ako správni 
hospodári sme považovali za nutné na-
vrhnúť zmeny.“ 

Po novom budú na urbáre pri vydá-
vaní dreva platiť tieto pravidlá:

• Nárok na palivové drevo sa ne-
bude počítať na základe koeficientu. 
Podielnik môže odobrať maximálne 
10 prm ročne. Zavedie sa poradovník 

záujemcov s kontaktnými údajmi a títo 
sa budú vyzývať k odberu na základe 
aktuálnej ponuky palivového dreva 
vzišlého z riadnej sortimentácie dreva 
(palivo sa nebude vyrábať umelo).

• Podielnici, ktorých záujem o pa-
livové drevo nebol uspokojený v da-
nom kalendárnom roku, sa automa-
ticky presúvajú do roku ďalšieho v 
takom istom poradí, ako sa do pora-
dovníka prihlásili (nepretržitosť po-
radovníka).

• Splnomocnenia od ostatných čle-
nov spoločenstva budú akceptované len 
ak budú s úradne overeným podpisom 
(doteraz to tak nebolo).

• Nečlen spoločenstva nebude mať 
nárok na palivové drevo, o palivo sa 
môže uchádzať len vo výnimočných 
prípadoch, a to v prípade nezáujmu 
zo strany podielnikov, alebo v prípade 
enormného podielu palivového dreva, 
keď by ponuka prevyšovala dopyt zo 
strany podielnikov.

• Jednotná cena pre palivové drevo 
štandardnej dĺžky uložené do rovna-
ní (klasická metrovica) je 19,12 € vrá-
tane DPH za priestorový meter na od-
voznom mieste. (Cena pokryje priemer-
né výrobné náklady a sčasti zhodnotí i 
drevnú surovinu).

• Smernicu je možné prehodnocovať 
každé 3 roky (stará smernica bola sta-
novená na obdobie 10 rokov, navyše v 
období kalamitných rokov, kedy bol na 
trhu pretlak drevnej hmoty). 

Smernica pre úžitkové drevo zostala 
v platnosti v pôvodnom znení, okrem 
splnomocnení, ktoré musia byť úradne 
overené. Podielnik má nárok na úžitko-
vé drevo podľa koeficientu 0,01 m3/rok/
hlas s možnosťou výberu na 10 rokov 

dopredu za nezmenenú cenu 33 € za m3 
vrátane DPH.

Nové pravidlá sa zaviedli aj pre sa-
movýrobu palivového dreva. Samo-
výroba bude povolená len v ojedine-
lých prípadoch a úzko koordinovaná 
výborom spoločenstva po konzultácii 
s lesníkom (len pre členov spoločen-
stva, max. 6 prm palivového hrúbia 
na jeden lístok, cena 3,6 €/prm vrátane 
DPH). Možnosť samovýroby haluziny 
bude vychádzať z aktuálnej ponuky po-
čas roka, môže sa o ňu uchádzať člen i 
nečlen spoločenstva, pri zvýšenom zá-
ujme budú členovia uprednostnení. 
(max. 6 prm haluziny na jeden lístok, 
cena 0,60 €/prm vrátane DPH). 

Ten, kto vykoná samovýrobu palivo-
vého dreva (hrúbie i haluzinu), nesmie 
s takto nadobudnutým palivom ďalej 
obchodovať a predávať ho, v opačnom 
prípade mu už nikdy nebude vydané 
povolenie na samovýrobu. Po samový-
robe je nutné upratať plochy a zvyšky 
uhádzať na kopy podľa pokynov les-
níka. Nesplnenie povinnosti bude tiež 
dôvodom pre nevydanie povolenia na 
samovýrobu do budúcnosti.

Samovýroba úžitkového dreva je ab-
solútne zakázaná.                          (red)

Začiatok marca si za termín kona-
nia výročnej schôdze vybrali členovia 
Miestneho spolku Slovenského červe-
ného kríža. Jedným z najdôležitejších 
bodov bolo symbolické ocenenie dar-
cov krvi, ktorí v minulom roku týmto 
nezištným spôsobom pomohli tým, čo 
to potrebujú. Krv darovali deviati oby-
vatelia našej obce - Michal Čipka, Ľu-
bomír Čupka, Eva Čupková, Vladimír 
Gajdoš, Radovan Goč, Monika Hybe-
nová, Jaroslav Križan, Michal Mižda a 
Ondrej Štetka. 
Členovia si ďalej pripomenuli mi-

nuloročné aktivity a vytvorili plán 
tých tohtoročných. Pokračovať budú v 
organizovaní prednášok a školení, spo-
ločenských aktivít pre deti i dospelých 
(deň učiteľov, majáles, zdravotnícko-
-športový deň, súťaž o najkrajšiu zá-
hradku, Mikulášsky večer...) i starost-
livosti o ľudí, ktorí sa ocitli v ťažkej si-
tuácii. Prijali aj dvoch nových členov.

Aktívnu činnosť miestneho spolku 
ocenila i predsedníčka okresného spol-
ku SČK Liptov Marika Kubíková, ktorá 
poďakovala členom aj darcom krvi.     
                                                         (mm)

Ocenili darcov 
krvi

AKO SME VOLILI PREZIDENTA
Výsledky prvého kola prezidentských volieb (15. marca 2014) 

Počet oprávnených voličov: 1 848
Účasť na voľbách a počet odovzdaných platných hlasov: 471/471

(percento účasti na voľbách 25 %)
Počet platných hlasov pre jednotlivých kandidátov:
Bárdos Gyula – 0, Behýl Jozef – 4, Čarnogurský Ján – 1, Fico Róbert – 206, 
Fischer Viliam – 5, Hrušovský Pavol – 7, Jurišta Ján – 3, Kiska Andrej - 117, 
Kňažko Milan – 32, Martinčko Stanislav – 0, Melník Milan – 1, Mezenská He-
lena – 20, Procházka Radoslav – 73, Šimko Jozef – 2.

Výsledky druhého kola (29. marca 2014)

Počet oprávnených voličov: 1 876
Účasť na voľbách a počet odovzdaných platných hlasov: 734/734

(percento účasti na voľbách 39 %)
Počet platných hlasov pre jednotlivých kandidátov:
Fico Robert – 467, Kiska Andrej – 267.

(Dokončenie z predchádzajúcej strany)
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Výročná členská schôdza Jednoty 
dôchodcov máva aj slávnostný pod-
tón. Uskutočňuje sa totiž spravidla 
začiatkom marca a okrem pracovných 
bilancií si seniori pripomínajú aj Me-
dzinárodný deň žien. Aj v tomto roku 
pre nich tematický program k MDŽ 
pripravili deti zo základnej školy pod 
vedením Jany Šulekovej a Jany Pastu-
chovej. 

Zástupca starostu Zdeno Baráni 
sa tiež prihovoril prítomným ženám 
a každej odovzdal bonboniéru. 

Bilancovania aktivít za uplynulý rok 
sa po skončení kultúrneho programu 
ujala dlhoročná predsedníčka Mária 
Šípková. V príhovore vyjadrila ľútosť 
nad tým, že spoločných stretnutí pri 
rôznych príležitostiach (posedenie pri 
jedličke, mesiac úcty k starším, výročná 
schôdza s MDŽ...) sa zúčastňuje čoraz 

narušené zo zdravotných dôvodov via-
cerých členov výboru. „Napríklad vý-
ročia oslobodenia obce v januári sme 
sa nemohli zúčastniť z dôvodu choro-
by, obec zabezpečila kladenie vencov. 
Sama som sa už vzdala funkcie pred-
sedníčky, tiež zo zdravotných dôvodov, 
lebo je to pre mňa veľká záťaž. 19 rokov 
som viedla organizáciu, rada, nevadilo 
mi to, že som mala veľa povinností, ale 
zdravie mi už tak neslúži. Bola by som 
veľmi rada, keby prišla nová predsed-
níčka, ktorá by ma nahradila, ale za-
tiaľ nikto z navrhovaných nechcel prijať 
túto funkciu,“ dodala M. Šípková.

Z aktivít členov predsedníčka vy-
zdvihla účasť Jána Goča a Jána Jurču 
na športových súťažiach okresnej Jed-
noty dôchodcov v Liptovskom Mikulá-
ši, ktorí na tomto podujatí reprezentujú 
Važec už tretí rok.                         (mm)

menej členov. Aj na tohtoročnej výroč-
nej schôdzi bola z 80 členov prítomná 
len polovica. „Aj jeseň nášho života má 
byť, či už po fyzickej, ale aj duševnej 
stránke, aktívna a chtivá aj po spolo-
čenskom živote, či už v rodine alebo v 
obci. Zaznamenali sme pokles členov, 
jednak úmrtím, ale aj odhlásením, čo 
nám už vytýkali aj na okresnej konfe-
rencii. Veď v minulosti sme boli za vzor 
ako najpočetnejšia organizácia. Vyzý-
vala som aj ďalších, mladších, aby sa 
k nám pridali, ale akosi nie je záujem, 
čo je na škodu. Mali by sme sa stretá-
vať častejšie, družne, chodiť na výlety, 
súťaže alebo nacvičiť divadlo, je toľko 
možností. Ale nie je ochota, neviem, kde 
je problém, hádam len v nás,“ zamýšľa 
sa Mária Šípková. 

V príhovore ďalej uviedla, že plne-
nie plánu práce v minulom roku bolo 

Členov Jednoty dôchodcov ubúda

Štyri medailové 
trofeje

Medzi desiatimi trofejami, ktoré 
predložili členovia poľovníckeho zdru-
ženia Kriváň na tohtoročnú chovateľ-
skú prehliadku, boli až štyri medailové. 
Hranicu zlatej medaily dosiahol Ján Mi-
chalíček s trofejou diviaka (123,25 bo-
dov C.I.C.), pomyselné striebro získa-
la aj jelenia trofej strelca Milana Bartku 
mladšieho (198,75). Bronzové hodnoty 
dosiahli Jaroslav Strcuľa (srnec, 105,28) 
a Ing. Daniel Šeďo (jazvec, 22,45). Me-
dzi stovkami ďalších trofejí sa v celko-
vom hodnotení najlepšie umiestnila tro-
fej diviaka, ktorá bola vyhodnotená ako 
druhá najsilnejšia v okrese (jeleň celko-
vo 6. miesto, srnec 4. miesto, jazvec 5. 
miesto). Členovia PZ Kriváň plán lovu 
splnili na 100 %, jeden srnec bol ulove-
ný nesprávne. 

Predseda združenia Zdenko Pro-
fant je s výsledkami spokojný: „Mali 
sme vysoké zastúpenie medailových 
trofejí medzi úlovkami, mali sme sa 
čím pochváliť a to svedčí aj o pestrom 
genofonde zveri v našom revíri. Ve-
rím, že aj budúca sezóna bude pre nás 
úspešná.“ 

Chovateľská prehliadka sa koná kaž-
doročne v marci v Liptovskom Hrádku 
a deklaruje dosiahnuté výsledky jed-
notlivých poľovníckych združení Lip-
tova za uplynulú poľovnícku sezónu. 

(mm)

(r
ek

)

Apríl 2014,
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Miestny odbor Matice slovenskej 
(MOMS) hodnotil svoju minuloročnú 
činnosť v polovici februára. Na výroč-
nej schôdzi prijali plán práce na tento 
rok, ktorý je plný rôznych výročí (20. 
výročie založenia obecného múzea, 
pripomienky významných osobností, 
70. výročie SNP), diskutovali o problé-
moch v obci a medzi seba prijali troch 
nových členov. 

Medzi najdôležitejšie udalosti obec-
nej kultúry matičiari radia tradičnú 
slávnosť Jar vo Važci – Otváranie stud-
ničiek, s unikátnym chorovodom Omi-
lienci. Tohto roku sa uskutoční 8. júna. 
Podľa slov predsedníčky MOMS Mar-
gity Hybenovej prišli matičiari s myš-
lienkou zrealizovať symbolické otvára-
nie studničiek pri vyvieračke Varvas ne-
ďaleko Važeckej jaskyne: „Chceli sme to 
urobiť už vlani, ale nestretli sme sa s po-
chopením. Tohto roku sme opäť prišli 
s iniciatívou urobiť otváranie studni-
čiek netradične, pomoc nám prisľúbili 
aj družstvo a urbár. Chceli by sme, aby 
sa tam vysadili stromčeky a umiestnila 
informačná tabuľa s informáciami o tej 
lokalite, ktorá je veľmi zaujímavá a uni-
kátna a dokonca aj historik Matej Bel sa 
o nej zmienil vo svojom diele.“

Predsedníčka dodala, že o detailoch 
a možnostiach realizácie tohto zámeru 
budú ešte s kompetentnými rokovať. 

V tomto roku si zároveň pripomenie-

me aj 55. výročie úmrtia maliara Jana 
Hálu, ktorý zomrel práve v deň kona-
nia chorovodu Omilienci. Pri tejto príle-
žitosti majú matičiari v úmysle umiest-
niť na miestnom cintoríne pamätník ve-
novaný známemu maliarovi, ktorý po-
chádzal z Blatnej (ČR) a vo Važci prežil 
veľkú časť svojho života. 

Pár bodov z tohtoročného plánu prá-
ce už matičiari splnili. Jedným z nich 
bolo podujatie Spomíname na vodcov 
svojich, ktoré sa uskutočnilo 23. marca 
v evanjelickom kostole. MOMS pri prí-
prave programu spolupracoval s evan-

jelickým cirkevným zborom a miest-
nym spoločenstvom evanjelickej mlá-
deže (SEM). Žiaľ, program venovaný 
165. výročiu narodenia P.O. Hviezdo-
slava a 330. výročiu narodenia učenca 
a ev. farára Mateja Bela, sledovala len 
hŕstka divákov. Po úvodnom prího-
vore farára Jaroslava Otepku vystúpil 
evanjelický spevokol. Nasledovalo pás-
mo životopisných informácií i ukážok 
z tvorby, ktoré odprezentovala pred-
sedníčka MOMS Margita Hybenová a 
„Semkáči“.                                     (mm)

Foto: rm

Matičiari dbajú na výročia a tradícieMatičiari dbajú na výročia a tradície
(r

ek
)

Evanjelická mládež počas prezentácie o Matejovi Belovi.
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V polovici februára bilancovali uply-
nulý rok členovia spotrebného družstva 
COOP Jednota, ktoré vo Važci prevádz-
kuje dve maloobchodné predajne (na 
Širokej ulici a ulici J. Hálu). 

Výbor členskej základne (VČZ) vla-
ni venoval zvýšenú pozornosť úpra-

ve okolia predajní a drobným rekon-
štrukciám. „Zorganizovali sme bri-
gády na upratovanie okolo smetných 
košov, kosenie trávy a s ďalšími práca-
mi nám pomohli členovia poľovnícke-
ho združenia Kriváň, za čo im aj touto 
cestou ďakujeme,“ povedala predsed-

níčka VČZ Anna Lučanská. Ako ďalej 
konkretizovala, pri predajni na Širokej 
ulici vymaľovali zábradlie, ktoré vedie 
ku vchodu predajne. Viac práce bolo 
pri predajni na ulici J. Hálu. Tam sa ta-
kisto uskutočnila brigáda zameraná na 
hygienu predajnej a skladovej plochy a 
kosenie záhrady a poľovníci pomohli 
s maľovaním záhradného plota, výru-
bom starých stromov, demontážou sta-
rej brány a osadením novej v zadnej čas-
ti predajne (výkop a betónovanie jám, 
osadenie stĺpikov). 

Problémom, ktorý dlhodobo trápi 
nielen predsedníctvo VČZ, ale aj mno-
hých občanov, je neustály neporiadok 
pri kontajneroch v blízkosti predajní. 
„Verím, že takmer každého z nás trápia 
problémy, ktoré vidíme pred vchodom 
do našich predajní. Niektorí si nevší-
majú odpadkové koše, keďže na trávni-
koch a záhonoch sú pohodené odpadky. 
Všetkým by nám malo záležať na tom, 
aby naša obec bola krajšia a čistejšia,“ 
dodala A. Lučanská. 

Do budúcnosti VČZ uvažuje o vy-
tvorení parkoviska na ploche časti zá-
hrady priľahlej k predajni na ulici J. 
Hálu.                           Text a foto: (mm)

Osoh prinášajú aj malé zmeny

Veľkonočný príhovorVeľkonočný príhovor

Pôstna doba je pre kresťanov plná 
skutkov pokánia. Myšlienka na zlep-
šenie svojho života vo svetle evanjelia 
sa dotkne každého z nás. Sme k tomu 
pozvaní pri svätých omšiach, príhovo-
roch, pri čítaní Božieho slova. Kto je 
aspoň trochu citlivý na toto pozvanie 
Boha a Cirkvi k pokániu, chce ho vyko-
nať. Veď máme čo naprávať. Ale ako?

Keď Ježiš vyžaduje obrátenie, ničím 
nespomína kajúce liturgie. Ba nedôve-
ruje ani príliš nápadným znakom. Váž-
ne je obrátenie srdca, čím sa človek stá-
va ako malé čisté dieťa. Tým to však ne-
končí. Potom je to úsilie „hľadať Božie 
kráľovstvo a jeho spravodlivosť“ (Mt 
6,33) – totiž, zariadiť svoj život pod-
ľa evanjelia. Obrátenie je milosť, kto-
rú vždy predchádza Božia iniciatíva; 
stratenú ovečku ide hľadať Pastier.

Áno, sám Ježiš podnecuje ľudského 
ducha k premene a očisteniu. Niekedy 
si to však zamieňame za pôstny fol-
klór s našimi predsavzatiami. Snažíme 
sa ich prísne dodržať, ale zabudli sme 
na myšlienku, prečo to robíme. Obdo-

Obrátenie je milosť k pochopeniu
bie pôstu by malo priniesť trvalú zme-
nu v nejakej oblasti života. Ak neprišla 
a my sa opäť vrhneme do stereotypu 
predošlého života, urobili sme chybu. 
Viac sme sa venovali vonkajším zna-
kom ako svojmu srdcu. Viac sme sa 
sústredili na svoj pôstny záväzok ako 

na živý vzťah s Pastierom, ktorý si nás 
našiel. A to je tá chyba. Svojmu hriechu 
sme len dopriali čas na oddych, uro-
bili sme mu prestávku. Ospravedlnili 
sme si svoje doterajšie zlyhania poci-
tom dobre vykonaného pôstu, zadosť-
učinili si odriekaním za svoje neresti, 
ale bezvýsledne. Nezmeníme sa. A to 
nie je obrátenie.

Zamyslime sa, či tak prežité pokánie 
má zmysel. Viac uvažujme nad svoji-
mi skutkami, prečo ich konáme. Hlb-
šie spoznajme učenie Cirkvi, osvetlí to 
mnohé veci. Ak niečo nemôžeme po-
chopiť, pýtajme sa. Ak nedokážeme 
prijať slová evanjelia, je nám to ťažké, 

viac dôverujme Ježišovi a nechajme sa 
viesť. Prehlbujme svoje poznanie, upev-
ňujme svoj vzťah a lásku ku Kristovi. 
Až pochopenie ohavnosti hriechu dáva 
schopnosť odmietnuť pokušenie, zriek-
nuť sa zla. A toto je to skutočné a oslo-
bodzujúce obrátenie, ktoré definuje Pís-
mo: „V nebi je väčšia radosť nad jedným 
hriešnikom, čo sa obráti, ako nad de-
väťdesiatimi deviatimi spravodlivými, 
čo pokánie nepotrebujú.“ (Lk 15, 7.10) 
Chápeme prečo? Lebo hriešnik pocho-
pil. A toto je naša kresťanská radosť zo 
zmŕtvychvstania Krista, keď nás Jeho 
obeta priviedla k pochopeniu vlastné-
ho života a neustále pohýna k dobru. 
Všetkým čitateľom prajem milostiplné 
veľkonočné sviatky.       Cyril Hamrák

PROGRAM BOHOSLUŽIEB
• Zelený štvrtok:  18.00 h
• Veľký piatok:  15.00 h
• Biela sobota:  19.30 h
• Veľkonočná nedeľa:  10.00 h
• Veľkonočný pondelok:  10.00 h

Okolie predajne COOP Jednota na ulici J. Hálu.
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Veľkonočný príhovorVeľkonočný príhovor

Uprostred obce stojí už viac ako de-
sať rokov opustená budova evanjelic-
kých škôl. Potom, ako ju opustili deti 
a učitelia, ju na krátky čas prenajímala 
výrobná firma. V marci 2008 evanjelic-
ká cirkev ako majiteľ objektu podpísala 
kúpnu zmluvu s Odborovým združe-
ním vodnej dopravy, s. r. o. (zastupujúca 
Bratislavskú lodnú spoločnosť, a. s.). 

Vtedajší riaditeľ kupujúcej firmy 
Karol Géci pre naše noviny v roku 
2008 uviedol, že budovy zrekonštru-
ujú a vybudujú vo Važci rekreačno-
-ozdravovacie zariadenie pre pracov-
níkov lodnej dopravy. Plánovali pre-
investovať 80 až 100 miliónov korún, 
využiť chceli eurofondy. Z plánov na-
pokon vzišlo a budovy sa vrátili späť 
evanjelickej cirkvi.

V roku 2012 evanjelická cirkev pre-
dala budovy bratislavskému podnika-
teľovi. Od neho nehnuteľnosť kúpila 
firma X-Megatona so sídlom vo Svi-
te, ktorej konateľmi sú tunajší podni-
katelia. 

Jeden z konateľov, Milan Puška ml., 
pre naše noviny uviedol, že budovy 
chcú ďalej využívať na podnikanie: 
„Máme v pláne vybudovať domov 
seniorov pre aktívnych starších ľudí, 
kde by im bolo poskytované ubytova-

nie, stravovanie a ďalšie služby, naprí-
klad wellness centrum, ktoré by bolo 
prístupné aj pre miestnych obyvateľov. 
Kapacita by bola 96 ľudí. Celá projekto-
vá dokumentácia je pripravená, čakáme 
na výzvy, cez ktoré by sme mohli zís-
kať financie.“ Podľa slov Milana Puš-
ku, zámer vzniku domova pre senio-
rov bude závislý práve od podpory z 
eurofondov. „Ak v tomto roku nebudú 

žiadne vhodné výzvy, máme priprave-
ný aj plán B, ale o tom zatiaľ nebudem 
hovoriť,“ dodal.

Striktne však odmietol špekulácie, že 
by tam vznikli sociálne byty nižšieho 
štandardu pre sociálne odkázaných ob-
čanov. „Obec Važec sa nemusí báť, že by 
tu také niečo bolo, pôjdeme úplne iným 
smerom,“ uzavrel M. Puška. 

Text a foto: (mm)

Nové využitie pre starú školu?

Milí naši čitatelia,
stáva sa v živote, že niektoré veci 

idú veľmi ľahko, takpovediac sami 
od seba – sú dané zdarma, z milos-
ti Hospodinovej. A inokedy zase na-
opak. Pravdu tu má ľudové príslovie: 
„človek mieni, Pán Boh mení.“ To isté 
môžem povedať aj o tomto príspevku, 
ktorý som pôvodne myslel, že ho ne-
stihnem pripraviť. A predsa, Pán Boh 
požehnal, a je tu.

Chcem sa pár riadkami prihovo-
riť pri príležitosti tohtoročných sviat-
kov Veľkej noci. Sú to jedny z najväč-
ších kresťanských sviatkov a hovoria 
o podstate viery v Boha. Atribútmi tu 
sú: pokora, láska, sebaobetovanie sa až 
na kríž, zmysel utrpenia, sila poníženia 
sa, a odpustenie z hĺbky duše. Toto je to 
jasné posolstvo Veľkej noci, ktoré ešte 
aj dnes dáva týmto sviatkom obrovskú 
silu a výpovednú hodnotu. 

Ježiš sa obetuje za človeka. Čistý 
za nečistých. Dokonalý za hriešnych. 
Nevinný za vinných. On to nemusel 
urobiť! Ako ani my nemusíme urobiť 
žiadny prejav lásky, či skutok pokory 

a obetovania sa. A predsa, Ježiš koná 
ako prvý. Ukazuje nám tým príklad. 
A nastoľuje nový pohľad – „že sa to 
dá“.

Boží Syn nám teda ukazuje príklad, 
a treba „len“ dvoje: „činiť pokánia a ve-
riť v evanjelium“ (Marek 1,15). Tieto 
dve veci dokáže každý človek na zemi. 

nám sám dáva príklad, idúc na kríž, za-
pierajúci samého seba. Sväté Písmo ho-
vorí: „Ponížil sa, stal sa pokorným, a to 
až do smrti na kríži.“(Fil 2, 5 - 8)

Smrťou nášho Spasiteľa sa však všet-
ko ešte nekončí; ako to býva pri smr-
ti človeka– keď je už všetko zavŕšené; 
Boží Syn vstal z mŕtvych, a žije, aj dnes, 
a už na veky.

A každý z nás, veriacich v Neho, 
môže žiť naveky s Ním. Ako to hovorí 
Slovo Sv. Písma (Evanjelium Jána 11, 25 
– 26): „Riekol Ježiš: Ja som vzkriesenie a 
život - kto verí vo mňa, bude žiť, aj keď 
umrie, a nik neumrie naveky, kto žije a 
verí vo mňa. Či veríš tomu?“  

POŽEHNANÉ VEĽKONOČNÉ 
SVIATKY.          Mgr. Jaroslav Otepka

evanjelický a. v. farár

Boh to totiž tak „vymyslel“, že je to tá 
najjednoduchšia vec na svete, v Biblii 
nazvaná priam „bláznovstvom kríža“. 
A zároveň je to aj vec najťažšia. Pokoriť 
totiž svoju vlastnú pýchu, naše ľudské 
JA – so svojimi nárokmi, nekonečnými 
túžbami, žiadosťami – to chce veru riad-
nu dávku guráže. Dokáže to len ozajst-
ná osobnosť. Pán Ježiš Kristus, trpiaci, 

17. 04. 2014 ZELENÝ ŠTVRTOK 17.00 h V. P. počas S. B.
18. 04. 2014 Veľký PIATOK (Pašie) 10.00 h Večera Pánova po S. B.
20. 04. 2014 1. slávnosť Veľkonočná 10.00 h
21. 04. 2014 2. slávnosť Veľkonočná 10.00 h

Veľkonočné Služby Božie
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(Pokračovanie na vedľajšej strane)

Z obecných zastupiteľstiev

13. FEBRUÁRA 2014

OZ schvaľuje: 
• Zámer odkúpenia vodojemu, ktorý 

je postavený na parcele č. 6718/2 o vý-
mere 463 m2, ktorý je vo vlastníctve Lip-
tovskej vodárenskej spoločnosti. 

• Žiadosť Michala Staníka, Važec č. 
943, o ukončenie nájomnej zmluvy na 
priestory v budove MKS Važec – Ro-
ten club.

• V zmysle ustanovenia § 9 a ods. 
9 písm. c) zákona SNR č. 138/1991 Zb. 
o majetku obcí, zámer prenájmu priesto-
rov v suteréne v budove Miestneho kul-
túrneho strediska Važec, ul. Fodorova č. 
769, z dôvodu hodného osobitného zre-
teľa v prospech Lukáša B. Važec. Osobit-
ný zreteľ spočíva v pokračovaní podni-
kateľského zámeru predchádzajúceho 
nájomníka a to v ponuke sortimentu 
zákuskov. Cena za prenájom bude ur-
čená v zmysle Prílohy č. 1 k Zásadám 
hospodárenia a nakladania s majetkom 
obce v sume 8 €/m2/rok.

• Rozpis rozpočtu v ZŠ s MŠ Važec 
na rok 2014 podľa rozpočtových polo-
žiek. Ukladá účtovníčke ZŠ s MŠ Va-
žec pripraviť na najbližšie zasadnutie 
obecného zastupiteľstva úpravu roz-
počtu v súlade s rozpisom Krajského 
školského úradu.

• Uzatvorenie Dohody o mimosúd-
nom urovnaní súdneho sporu medzi 
účastníkmi Obcou Važec a Vierou L., 
s akceptovaním súčasného právneho 
stavu za účelom odstránenia pochyb-
ností a právnej neistoty.

• Zasielanie materiálov pre poslan-
cov na rokovanie obecného zastupiteľ-
stva len elektronickou formou.

• Upraviť poplatok za prenájom ki-
nosály v čase konania diskoték a taneč-
ných zábav v sume 20 €/hod. a zloženie 
zálohy v sume 500 €.

• Odmenu zástupcovi starostu Ing. 
Zdenovi Baránimu PhD., vo výške 50 % 
zo základného platu starostu obce za 
mesiace január a február 2014. 

 
OZ neschvaľuje:
• Žiadosť Pavla J. Važec o prenájom 

3- izbového obecného bytu vo Važci.

OZ berie na vedomie:
• Žiadosti obyvateľov obecného so-

ciálneho domu na ul. Dr. Lučanského 
č. 538 o odkúpenie bytov. 

• Odporúča obecnému úradu osloviť 
všetkých nájomníkov, či majú záujem 
o odkúpenie bytu a dojednať podmien-
ky financovania za vypracovanie geomet-
rického plánu a znaleckého posudku. 

• Ponuky MUDr. M. Melnovej z Lipt. 
Jána a MUDr. Gašparika z Popradu 
ohľadom záujmu poskytovania zdra-
votnej starostlivosti v odbore stomato-
lógia v obci Važec. (Zástupca starostu bol 
zároveň poverený konzultovať situáciu so 
súčasným stomatológom MUDr. Michalom 
Kapasným a aby preveril na VÚC možnosť 
prípadného paralelného fungovania dvoch 
stomatologických ambulancií.)

• Správu o kontrolnej činnosti 
hlavného kontrolóra obce Važec za 
rok 2013.

• Informáciu zástupcu starostu 
o oslovenej firme ČABRA z Popradu, 
ktorá dokončí výkup pozemkov pod 
cestu Pastierske 2. Jedná sa o výkup 
problematických a nevysporiadaných 
pozemkov.

• Poďakovanie zástupcu starostu 
Kataríne Šeďovej, Milanovi Šándoro-
vi a Michaele Matejkovej za vytvore-
né propagačné materiály, bez nároku 
na honorár. 

• Návrh VZN o financovaní mater-
ských škôl a školských zariadení na 
území obce Važec na rok 2014. Výška 
dotácie na dieťa MŠ v sume 1 311,12 €, 
na žiaka ŠKD v sume 103,52 €, stravní-
kov v ŠJ v sume 249,25 € a centra voľ-
ného času v sume 45 € na osobu.

OZ odporúča:
• Vypovedať členskú zmluvu 

v Združení REGIÓN TATRY Kežma-
rok od roku 2014. 

• Zástupcovi starostu zabezpečiť 
upravenie a spevnenie obecného po-
zemku na ul. Na pastierskych štrkom 
(ktorý slúži ako provizórna cesta).

13. MARCA 2014
   
Obecné zastupiteľstvo schvaľuje:
• Rozúčtovanie energií (plyn, voda, 

elektrina) v ZŠ s MŠ Važec na rok 2014 
nasledovne:

Elektrina: ZŠ bude uhrádzať vo výš-
ke 50 % z faktúry, MŠ bude uhrádzať 
z rozpočtu paušálnu sumu vo výške 
1 700 € ročne, ŠJ bude uhrádzať vo 
výške 50 % z faktúry. Plyn: ŠKD bude 
uhrádzať z rozpočtu paušálnu sumu vo 

výške 500 € ročne, ZŠ bude uhrádzať 
zvyšok faktúry. Voda: ZŠ bude uhrá-
dzať 45 % z faktúry, ŠJ bude uhrádzať 
35 % z faktúry, MŠ bude uhrádzať 20 % 
z faktúry. Verejné osvetlenie: ZŠ bude 
uhrádzať 100 % z faktúry.

• Preplatenie právnych nákladov 
v spore Obec Važec a p. L. Važec vo 
výške 503,35 €.

• Žiadosť rodičov o vybudovanie 
detského ihriska v areáli základnej ško-
ly. OZ stanovilo hranicu ceny ihriska na 
8 000 € a zároveň schválilo investíciu na 
zriadenie kamerového systému v areáli 
školy v hodnote 2 000 €. OZ ukladá ve-
deniu ZŠ s MŠ v spolupráci s Rodičov-
ským združením predložiť návrh a ce-
nové ponuky na ihrisko v termíne do 
31. marca 2014. 

• Zmenu rozpočtu  ZŠ s MŠ rozpoč-
tovým opatrením č. 1 za rok 2014.

• Predĺženie platnosti Programu 
hospodárskeho a sociálneho rozvoja 
Obce Važec do roku 2017.

• Dodatok č.1 k Všeobecne záväz-
nému nariadeniu obce Važec č. 5/2011 
o podmienkach predaja a poskytova-
nia služieb na trhových miestach v ob-
ci Važec.

• VZN č. 1/2014 o financovaní ma-
terských škôl a školských zariadení na 
území obce Važec na rok 2014.

OZ berie na vedomie:
• Informáciu, že nájomníci v soci-

álnom dome na ul. Dr. Lučanského 
č. 538 súhlasia s podmienkami budú-
ceho odpredaja nehnuteľností, podľa 
ktorých majú na vlastné náklady dať 
vypracovať geometrický plán a znalec-
ký posudok. Zároveň OZ berie na ve-
domie informáciu, že jedna nájomníčka 
nemá záujem o kúpu bytu a zrušenie 
nájomnej zmluvy doručí písomne na 
obecný úrad.

• Dohodu o mimosúdnom vyrov-
naní medzi Obcou Važec a Vierou L. 
s odporúčaním túto dohodu prepra-
covať v zmysle schváleného uznesenia 
o preplatení trov konania. 

• Pozvánku Mesta Blatná na rybár-
ske slávnosti v dňoch od 19. 6. 2014 do 
22. 6. 2014. 

• Informáciu zástupcu starostu o vý-
berovom konaní na zhotovenie stani-
čiek na separovaný odpad. Zástup-
ca starostu uviedol, že boli doručené 
dve cenové ponuky, od Samuela Šeďu 
a Martina Lehotského, (obaja z Važca). 
Cenová ponuka Samuela Šeďu - l ks 5 m 
stanička v cene 1 197,60 €, 8 m stanička 
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v cene 2 004,30 €. Cenová ponuka Martina 
Lehotského – l ks 5 m stanička v cene 1 910 
€, 8 m stanička v cene 2 254,28 €. Na zá-
klade cenových ponúk poslanci rozhod-
li, že zhotoviteľom staničiek na separo-
vaný odpad bude Samuel Šeďo. 

• Vykonanú inventarizáciu majetku 
obce k 31. 12. 2013 a návrhy na vyra-
denie nasledovne: 1. Vyradenie a od-
písanie zmarenej investície - projek-
tová dokumentácia ČOV a kanalizácie 
a výstavba ČOV a kanalizácie v cel-
kovej sume 98.965,40 €. 2. Vyradenie 
majetku Obecného úradu za rok 2013 
- DHM v obstarávacej cene 385,71 €, zo-
statková cena nulová. 3. Vyradenie ma-
jetku Obecného podniku Važec za rok 
2013 - DHM v obstarávacej cene 308,44 
€, zostatková cena nulová. 4. Vyradenie 
majetku v ZŠ s MŠ Važec za rok 2013 
- DHM+DDHM v obstarávacej cene 
14 548,83 €, zostatková cena 4 903,04 €. 
OZ odporúča ZŠ s MŠ funkčný majetok 
ponúknuť PD Važec, hasičom, prípad-
ne ho odpredať.

• Žiadosť o pridelenie súpisného čís-
la na chatu v lokalite Pod Kopou.

• Informáciu zástupcu starostu 
o výberovom konaní na vypracova-
nie projektov na rekonštrukciu stre-
chy na obecnej budove – Potraviny č. 
775 a projektu na rekonštrukciu bývalej 
škôlky na ulici M. R. Štefánika. 

• Informáciu zástupcu starostu 
o ukončenom pieskovaní multifunkč-
ného ihriska pri základnej škole.

• Informáciu zástupcu starostu o sú-
hlase svojho súčasného zamestnávate-
ľa - riaditeľky ZŠ, s uvoľnením zo ško-
ly s tým, že funkciu zástupcu starostu 
môže vykonávať na plný úväzok od 
1. 4. 2014. 

(Z priestorových dôvodov krátené. Úpl-
né znenie nájdete na www.obecvazec.sk)

Celkovo 22 pracovníkov (10 cez ak-
tivačné práce a 12 cez menšie obecné 
služby) od jesene vykonáva v obci rôz-
ne verejno-prospešné práce. Rastislav 
Sirotiak z obecného úradu priblížil kon-
krétne aktivity za posledné obdobie: 

Jarné upratovanie v réžii VPP
„V zime sa zúčastňovali na odpratávaní 
snehu, potom sme čistili komunikácie 
od posypového materiálu. Tohto roku 
sme robili všetko ručne, neobjednávali 
sme strojovú metlu ako vlani, lebo po 
miernej zime teraz nebolo toľko posy-
pového materiálu na cestách.“

Medzi ďalšie práce patrí čistenie 
priekop, hrabanie trávnatých plôch 
a pred pár týždňami pracovníci vy-
čistili svah na ulici J. Hálu a vyrúbali 
aj kroviny a prestarnuté stromy, kto-
ré konármi zasahovali do káblového 
vedenia. „Menšie porasty vypilovali 
naši pracovníci a na veľké stromy sme 
si objednali odbornú firmu,“ dodal R. 
Sirotiak.

Kus práce odviedli aj na miestnom 
cintoríne, kde sa venovali terénnym 
úpravám. Plochu na pravej strane cin-
torína plánujú ďalej upraviť hrabličko-
vaním a pripraviť tak plochy na to, aby 
sa mohli v sezóne kosiť strojovo. (mm)

Foto: mm

K prebiehajúcim, resp. už aj ukončeným 
investičným akciám obce, postupne pribud-
nú ďalšie. V jeseni 2011 sa začalo s budo-
vaním futbalového ihriska v areáli základnej 
školy, vlani pribudla rekonštrukcia Malého 
domu služieb a výstavba multifunkčného ih-
riska. Multifunkčné i futbalové ihrisko sú už 
dokončené a využívajú sa na hodinách teles-
nej výchovy žiakmi ZŠ, ale zašportovať si 
môžu prísť aj ostatní občania. „Používanie 
ihriska bude zadarmo, v prípade záujmu tre-
ba kontaktovať športový klub. V spolupráci 
s ním chceme ešte vypracovať prevádzkový 
poriadok multifunkčného ihriska, kde sa už  
objavili aj prejavy vandalizmu – sú popre-
strihávané sieťky na bránkach. Areál bude 
preto strážený kamerovým systémom,“ uvie-
dol zástupca starostu Zdeno Baráni.

Problémy sa vyskytli aj pri rekonštrukcii 
Malého domu služieb. Najskôr nastali kom-
plikácie pri zriaďovaní novej plynovej prí-
pojky a obec bude riešiť aj reklamáciu fľaka-
tej fasády. Spomínané akcie stáli obec spolu 
takmer 104-tisíc € (z toho 30-tisíc € nám 
prispeje MAS Horný Liptov). 

O niekoľko mesiacov by mali byť hotové 
aj staničky na zber separovaného odpadu, 
teda prístrešky, ktoré „ukryjú“ kontajnery 
a prispejú k estetickejšiemu prostrediu obce. 
Staničky budú rozmiestnené na viacerých 
miestach v dedine – pri oboch predajniach 

Investičné akcie pokračujú 
COOP Jednoty (na pôvodnom mieste), na 
parkovisku pri predajni mäsa na Vernárskej 
ulici, oproti predajni Konzum a pri predajni 
Náš dom. Kvôli nevyhovujúcemu stavu sa 
pripravuje rekonštrukcia strechy na obecnej 
budove „Konzum“. Projekt na rekonštruk-
ciu by mal byť hotový začiatkom mája, na-
sledovať bude výberové konanie na zhotovi-
teľa a predpokladaná realizácia by mala byť 
do konca augusta. „Podľa návrhu projektu 
sa zmení strecha na sedlovú s 35 stupňo-
vým sklonom a bude nižšia. Keďže sa jedná 
o rozsiahly zásah do budovy, budeme rokovať 
s nájomcami o dohode na prerušení prevá-
dzok v čase rekonštrukcie,“ dodal Z. Baráni. 
Pokračuje sa aj v prípravách na rekonštruk-
ciu starej budovy materskej školy na ulici M. 
R. Štefánika. Uskutočnilo sa výberové kona-
nie na projektanta a podľa výsledkov bude 
projekt stáť 8 900 €, hotový by mal byť do 
októbra. Do zrekonštruovaných priestorov 
by sa v budúcnosti mal presťahovať obecný 
úrad, lekári a knižnica a v budove bude aj 
spoločenská sála a byty. Ďalšie priestory by 
sa obsadili podľa záujmu (napr. pošta, prí-
padne ďalšie služby). 

Na žiadosť rodičov pribudne v areáli ško-
ly nové ihrisko (v hodnote necelých 8 000 €) 
a v tomto roku by sa mal vybudovať chod-
ník od evanjelického kostola ku škole a doas-
faltovať miestne komunikácie.           (mm)
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Na základe príspevku nášho čitateľa 
sme požiadali o pár informácií Liptov-
skú vodárenskú spoločnosť (LVS), ktorá 
spomínaný vodojem vlastní. Jej riaditeľ 
Miroslav Trizna potvrdil, že tento vo-
dojem je svojim spôsobom zaujímavé 
a kvalitné stavebné dielo. Zároveň uvie-
dol, že na vodohospodárske účely sa už 
nevyužíva a LVS ho navrhla na vyrade-
nie zo svojho majetku: „Podľa našich 
vnútorných predpisov musí byť takýto 
majetok ponúknutý v prvom rade akci-
onárovi, na ktorého katastrálnom území 
sa nachádza. Preto sme stavbu ponúkli 
obci Važec na odkúpenie.“ 

Ponukou sa zaoberali aj poslanci na 
obecnom zastupiteľstve a odkúpenie 
vodojemu do majetku obce odsúhlasili. 
Podľa slov zastupujúceho starostu Zde-
na Barániho by sa o celej transakcii malo 

Zabudnutý vodojem
Naša obec sa môže právom pýšiť, že 

v regióne ako jedna z prvých  zaviedla vo-
dovod. Vtedajšie vedenie obce,  poučené najsmutnejšou udalosťou v našej histórii, keď 
17. júla 1931 vyhorela takmer celá dedina, začalo už v roku 1935 realizovať  výstavbu 
vodovodného potrubia z chotára Solisko. Na Vŕškoch sa vybudoval krásny vodojem. 
Týčil sa majestátne nad našou dedinou a bolo ho vidieť z každého kúska našej obce. 
V 70. rokoch, po rekonštrukcii vodovodnej siete, „rezervoár“ prestal  plniť svoj pôvod-
ný účel. A tak ako všetko, aj on začal postupne chátrať. „Lepkavým“ prstom padli za 
obeť ako prvé veľké mosadzné číslice z priečelia budovy, ktoré pripomínali rok výstavby. 
Potom prišlo na rad železné oplotenie areálu, no a teraz tam ostala už iba holá spus-
tošená budova bez dverí, ktorú samozrejme poznačil ešte aj zub času. V okolí vyrástol 
borový háj a túto schátralú budovu skryl. Smutné je však, že schoval do zabudnutia aj 
kus histórie našej krásnej podtatranskej dediny.           Ján P. 

O čom píšete?O čom píšete?

rozhodnúť na najbližšom valnom zhro-
maždení LVS, ktoré bude koncom apríla. 
Ďalšie využitie stavby po odkúpení ob-
cou zatiaľ nie je známe. Od pracovníčky 
LVS Eleny Slovíkovej sme sa dozvede-
li aj ďalšie fakty o vodojeme. Projekt na 
jeho výstavbu je z roku 1932, samotná 
výstavba sa uskutočnila v rokoch 1934 
– 1935. Previerka vybudovaného diela 
bola vykonaná až v roku 1963 a kolau-
dácia v roku 1965. Vodojem má obsah 
200 metrov kubických a slúžil pre potre-
by obce do osemdesiatych rokov, preto-
že jeho kapacita už nepostačovala a LVS 
vybudovala nový vodojem (za poľno-
hospodárskym družstvom) s kapacitou 
2 krát 400 metrov kubických. 

„Ten starý vodojem je podľa umiest-
nenia tzv. „za spotrebiskom“, teda voda 
najprv prešla cez celú obec a až tak do 

vodojemu. Nový vodojem je „pred spot-
rebiskom“, čiže najskôr sa v ňom voda 
naakumuluje a potom pokračuje do 
obce. Kapacita nového vodojemu je na-
projektovaná aj s rezervou na prípadný 
rozvoj obce. Nový vodojem bol skolau-
dovaný v roku 1980 a okrem väčšej ka-
pacity je aj z prevádzkového hľadiska 
jeho umiestnenie výhodnejšie,“ kon-
kretizovala Elena Slovíková. 

Hlavnou úlohou vodojemu je pokry-
tie zvýšenej spotreby vody v určitých 
obdobiach alebo častiach dňa, kedy by 
samotný prítok vody potrubím z vod-
ných zdrojov nepostačoval. Obec Va-
žec odoberá vodu prioritne z vodného 
zdroja Ramžová, ktorý má minimálnu 
výdatnosť zhruba 7 litrov za sekundu, 
v systéme sú napojené aj zdroje Mlyni-
ca, Martinková a Soliská. V záťažových 
časoch je z vodojemu do obce odobera-
ných až 20 litrov za sekundu. Vodojem 
slúži aj ako zásobáreň vody pre požiar-
ne účely a v prípade porúch na vodo-
vodnom potrubí z vodných zdrojov. Je 
navrhnutý tak, aby v ňom voda nestála 
zbytočne dlho a priebežne sa výška hla-
diny monitoruje a udržuje na potrebnej 
úrovni. Všetko je riadené modernými 
systémami, ktoré je možné ovládať aj 
na diaľku. Stavba sa pravidelne kon-
troluje a udržiava. 

Podľa údajov z LVS zatiaľ vo Važci 
nezaznamenali žiaden problém s vý-
datnosťou vodných zdrojov a súčasná 
postačuje aktuálnej potrebe aj s rezer-
vou. Za rok sa v celej obci spotrebuje 
150 tisíc metrov kubických vody, v čom 
sú však započítané aj úniky vody z po-
rúch na vodovodnom potrubí a na vo-
dovodných prípojkách. Priemerná spot-
reba vody na jedného obyvateľa za deň 
je 80 litrov. 

Aby sa znížilo množstvo vody, ktoré 
pri poruchách uniká z potrubí, LVS v ro-
koch 2010 - 2011 počas výstavby kanali-
zácie zrekonštruovala niektoré porucho-
vé časti vodovodného potrubia a vyme-
nila oceľové vodovodné prípojky v obci 
v náklade asi 400 tisíc eur.             (mm)

Nový termín 
schôdze

Pôvodne zvolaná výročná členská 
schôdza Poľnohospodárskeho druž-
stva (21. marca), sa kvôli rôznym ne-
zhodám nakoniec nekonala. „Repa-
rát“ si družstevníci dajú 26. apríla.
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Štyridsať rokov, to sú už dve gene-
rácie... Koľko partií, koľko víťazstiev, či 
prehier, koľkokrát zaznelo to definitív-
ne šach – mat? Skúsim to od konca a na 
začiatok zbilancujeme... „Za tie roky sa 
okolo šachu krútilo mnoho ľudí. A boli 
to milí ľudia, priatelia. Aj keď to bolo 
aj veľa námahy, kopec poctivej prá-
ce, neľutujem. Mám mnoho zážitkov 
a nádherné spomienky na ľudí, s kto-
rými som hral šachové partie. Nie som 
žiadny veľmajster, ale stále si pamätám, 
s kým som kedy, ako, čo hral,“ vysvet-
ľuje zakladateľ novodobej histórie ša-
chového oddielu Ján Goč. 

Táto kráľovská hra sa vo Važci za-
čala hrávať už v 30-tych rokoch minu-
lého storočia. Zakladateľom bol Pavol 
Ilavský (Hamaj) a hrávali aj ďalší chlapi 
– Daniel Matejko (Hlavaj), Ján Hyben 
(Šimun), Ján Rysuľa (zo železnej brá-
ny), bratia Milan a Daniel Bockovci, Mi-
chal Brtáň (tajomník), Ján Šingliar (Har-
man), Ján Michalko (ktorý aj tvoril ša-
chové úlohy), či Michal Hyben.  Postup-
ne nastal útlm. Potom prišiel rok 1974 
a s ním zmena. „Čo ma viedlo k založe-
niu oddielu?“ – zopakoval otázku Ján 
Goč a vzápätí pridal odpoveď: „Pretože 
vo Važci sa vtedy nič nerobilo. Jedného 
dňa sme tak stáli s kamarátmi na stani-
ci a čakali na vlak a padlo rozhodnutie 
založiť šachový oddiel. A na to prišlo 
34 šachistov.“ 

Vtedy bol važecký šachový oddiel 
najpočetnejší v okrese a šachisti sa po-
stupne prebojovali až do krajskej súťa-

že. „Zo začiatku sme sa stretávali pra-
videlne vo vinárni u Lukáča, trikrát do 
týždňa. Hrali sme so súpermi zo Žiliny, 
Prievidze, Vrútok, Martina, Handlovej, 
Dubnice a podobne a nikdy sme z tej 
súťaže nevypadli,“ spomína Ján Goč, 
ktorý je vo svojom krásnom veku tes-
ne pred osemdesiatkou už jediný žijú-
ci šachista, ktorý porazil Jána Smejka-
la z Prahy – šachistu patriaceho medzi 
vtedajšiu desiatku najlepších hráčov na 
svete. Bolo to v roku 1977 počas simul-
tánky so 44 hráčmi z Oravy a Liptova. 
Ján Smejkal vtedy prehral iba dve par-
tie, z toho jednu s Jánom Gočom. 

A úspešných simultánok bolo viac. 
Ján Goč porazil i majstra Ukrajiny Pere-
sypkina (1978), remizoval s majsterkou 
Československa Margitou Poľanovou 
(1974), so šachovým veľmajstrom Já-
nom Plachetkom (1978) i s majstrom 
ČSR Maxom Ujtelkym (1961). 

Medzi najvýraznejšie úspechy Jána 
Goča patrí titul Majstra Slovenska v ka-
tegórii nad 70 rokov (2009), či najlepší 
hráč oblastnej súťaže (2009, z 200 ša-
chistov). V minulosti viedol aj detský 
šachový krúžok, ktorý získal dvakrát 
ako jediné družstvo zo Slovenska titul 
Majster Československa v korešpon-
denčnom šachu a titul Majster kraja 
v praktickom šachu (stredné Sloven-
sko). 
Česť važeckému oddielu robia aj ďal-

ší šachisti. Ján Profant ml. (žijúci v L. 
Hrádku) má na svojom konte naprí-
klad aj víťazstvo nad šachovým veľmaj-
strom Ľubomírom Ftáčnikom (1983). 
Jozef Meško má titul Majster Liptova 
(2010) a za sebou účasť na olympiáde 
v korešpondenčnom šachu (nominácia 
s ďalšími piatimi Slovákmi zo stoviek 
registrovaných). Ján Jurčo bol v roku 
2011 súčasťou víťazného tímu v koreš-
pondenčnom šachu USA proti Zvyšku 
sveta (bol jediným zúčastneným Slová-
kom v súťaži). Tiež sa venuje kompo-
zičnému šachu (vytvára a rieši šachové 
úlohy). V roku 1982 hral važecký od-
diel 1. ligu československých družstiev 
v korešpondenčnom šachu so súpermi 

Važeckí šachisti slávia spoločné jubileum

(Pokračovanie na 15. strane)

Ján Plachetka hral vo Važci simultánku ako čerstvý nositeľ titulu šachového 
veľmajstra (získal ho ako prvý slovenský šachista v novodobej histórii). Z turnaja 
v Juhoslávii pricestoval rovno do Važca.  Foto: (mm), archív J. Goča

Šachový oddiel Važca po poslednom zápase sezóny 16. marca v Lúčkach.
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HVIEZDOSLAVOV KUBÍN

Aj v roku, kedy si pripomíname 
165. výročie narodenia básnika P. O. 
Hviezdoslava, sa v našej škole konala 
tradičná recitačná súťaž Hviezdoslavov 
Kubín. Školského kola sa zúčastnilo 34 
súťažiacich, ktorí recitovali v troch ka-
tegóriách. Výsledky jednotlivých kate-
górií sú takéto: 1. – 3. ročník: poézia – 1. 
neudelené, 2. Tobias Klein, Katka Kšen-
zakovičová, 3. Sarah Zubajová, próza 
– 1. Sarah Ilavská, 2. Sandra Rybková, 
3. neudelené. 4. – 6. ročník: poézia – 1. 
Martin Chovan, 2. Martin Mižda, 3. 
Alena Čupková, próza – 1. Sofia Klei-
nová, 2. neudelené, 3. Michaela Brtáňo-
vá, Eva-Žofia Čupková, 7. – 9. ročník: 
poézia – 1. Tereza Šandorová, 2. Silvia 
Šuleková, 3. Kristína Žuffová, próza – 1. 
Rebeka Halková, 2. Matej Kováč, 3. Lea 
Michalíčková. 

TÚRY DO LITERATÚRY  
(foto vľavo dole)

Viete, prečo sa označuje marec ako 
mesiac kníh, kto bol Matej Hrebenda, 
ako dlho museli pisári ručne prepisovať 
Bibliu, že kníhtlač Johannesa Gutenber-
ga sa považuje za matku revolúcií, ktoré 
knihy patria do prvej desiatky najčítanej-
ších kníh sveta? Toto všetko a ešte viac 
sa dozvedeli žiaci 2. stupňa od deviata-
kov, ktorí si s pani učiteľkou Janou Liš-
tiakovou pripravili program Túry do li-
teratúry, keďže marec je už od roku 1955 
označovaný ako mesiac knihy. Okrem 
týchto zaujímavých informácií si žiaci 2. 
stupňa vypočuli povesť Sedem svätých 
od Štefana Rysuľu (v rámci posilnenia 
vedomostí o regionálnej literatúre). Po-
čas čítania žiaci vypracovávali pracov-

né listy zamerané na čitateľskú gramot-
nosť. Každý, kto bol aktívny a správne 
odpovedal na kvízové otázky v prvej 
časti programu aj v pracovnom liste, 
bol odmenený nielen cukríkom, ale aj 
peknou záložkou do knihy. Pri príleži-
tosti mesiaca knihy si aj ôsmaci pod ve-
dením učiteľky Janette Šándorovej pri-
pravili zábavný kvíz o literatúre a číta-
nie rozprávkových kníh pre žiakov pr-
vého stupňa. Zároveň deti zo školského 
klubu chodia čítať rozprávky pred spa-
ním deťom do materskej školy. Škôlkari 
navštívili obecnú knižnicu, kde sa oboz-
námili s knihami, priestormi a fungova-
ním knižnice. 

VAŽECKÁ IZBA A ZVYKY

V rámci regionálnej výchovy a za 
pomoci Dariny Halčinovej a Anny Ilav-
skej vytvorili v základnej škole Važec-
kú izbu. Slúžiť bude ako minimúzeum 
s figurínami v krojoch a rôznymi histo-
rickými predmetmi a tiež ako pomôcka 

KRÁTKO ZO ŠKÔL KRÁTKO ZO ŠKÔL  KRÁTKO ZO ŠKÔL 

pri vyučovaní o regiónoch a zvykoch. 
S regionálnymi tradíciami súvisí aj 
spoločný projekt s partnerskou školou 
z Blatnej, v rámci ktorého žiaci pripra-
vujú kuchársku knihu z tradičných va-
žeckých a blatenských receptov. 

VÝCHOVNÝ KONCERT

Slušnosť, priateľskosť, pocit zodpo-
vednosti a vzájomná tolerancia – to boli 
hlavné témy výchovného koncertu, kto-
rý sa začiatkom apríla uskutočnil v zá-
kladnej škole – zvlášť pre škôlku a prvý 
stupeň a pre druhý stupeň. 

AKTIVITY A PROJEKTY

Koncom februára (prvý stupeň) 
a začiatkom apríla (druhý stupeň) sa 
žiaci v rámci enviromentálnej výcho-
vy zúčastnili prednášok na tému drav-
ce. Vypočuli si zaujímavé informácie 
o spôsobe života dravcov a zároveň si 
na praktických ukážkach vyskúšali na-
príklad vytváranie hniezda, simulovali 
let lastovičky, či vypočuli signály vábe-
nia. V marci žiaci písali práce v rámci 
celoslovenskej literárnej súťaže Dúha 
na tému „Keby som bol kúzelníkom, 
zmenil by som...“ a literárnej súťaže 
Medzi riadky. Zapojili sa do matema-
tických súťaží a pripomenuli si aj deň 
vody – prišli do školy v modrom oble-
čení, besedovali o vode a jej význame a 
vypracovávali rôzne projekty. Deviata-
ci absolvovali povinné testovanie. Pred 
Veľkou nocou v škole tradične organi-
zujú tvorivé dielne a zapájajú sa aj do 

(Pokračovanie na vedľajšej strane)

Škôlkari na návšteve v knižnici.
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Pri príležitosti Dňa učiteľov sa 
v obradnej miestnosti obecného úra-
du uskutočnila slávnosť, ktorú zor-
ganizoval Miestny spolok Slovenské-
ho červeného kríža (SČK) v spoluprá-
ci s obcou. Pre učiteľov zo základnej 
školy i materskej školy, aj pedagógov, 
ktorí si už vychutnávajú oddych na dô-
chodku, pripravili program z reperto-
áru DFS Podkrivánček, aerobiku, ale 
aj sólových vystúpení detí s hrou na 
keyboarde. So slovami vďaky a uzna-
nia sa prítomným učiteľom prihovorila 
predsedníčka MS SČK Anna Lučanská: 
„Sme vám vďační za to, že spod vášho 
starostlivého dohľadu a vašej odbor-

Červený kríž poďakoval učiteľom

nosti, vychádzajú žiaci z našej školy 
s dobrými vedomosťami, schopní sle-
dovať dianie okolo seba a pripravení 
ďalej prehlbovať svoje vedomosti. Teší 
nás, že naša škola prosperuje a posú-
va sa stále dopredu. Dnes s určitosťou 
môžem poďakovať za všetky mamič-
ky vám, pani učiteľky v materskej škole 
a družine, ktoré vám dôverujú a zveru-
jú svoje deti do vašich rúk s presvedče-
ním, že je o ne dobre postarané. Ďaku-
jeme vám všetkým za vašu dlhoročnú 
a neúnavnú prácu, ktorá je korunova-
ná úspechom a dobrým uplatnením sa 
v živote nejedného vášho žiaka.“

Text a foto: (mm)

celoslovenskej zbierky Deň narcisov. 
Veľa aktivít robia deti v školskom klu-
be – čítajú knihy, vedú riadené rozho-
vory, učia sa vyjadrovať svoj názor, na-
cvičujú divadielka, chystajú veľkonoč-
né dekorácie, pečú (tortu, muffiny), 
maľujú, či vyrábajú kvetináče z plasto-
vých fliaš. Netradičnými aktivitami sa 
snažia spestrovať program aj učiteľky 
deťom v škôlke. V marci pre ne v spo-
lupráci so študentkami vysokej školy 
pedagogickej pripravili Rozprávkový 
deň, počas ktorého sa deti „premenili“ 
na rozprávkové bytosti a postavičky. 
Deti z dramatického krúžku pripravili 
špeciálne predstavenie pre spolužiakov 
a prvákov zo školy. Rozprávkou Zámo-
ček zožali veľký úspech medzi malými 
divákmi. 

Už aj najmladšie deti v škôlke sa zá-
žitkovým učením oboznamujú s trie-
dením odpadu. A pri hrách odpadový 
materiál aj využívajú, napr. z  farebných 
PET vrchnákov vytvárajú obrázky pod-
ľa predlohy.

ZÁPIS PRVÁČIKOV

Tohtoročného zápisu do prvej trie-
dy sa zúčastnilo 30 detí - 16 dievčat, 14 
chlapcov. Deväť z nich však bude mať 
odklad povinnej školskej dochádzky.

                                              (net, red)
Foto: archív ZŠ, MŠ

(Dokončenie z predchádzajúcej strany)

z Prahy, Jihlavy, Opavy, Chrudimu, či Košíc. V súčasnosti má va-
žecký šachový oddiel 11 členov: Ing. Ján Goč, Ján Profant st., Ing. 
Jozef Meško, Ivan Vajda, Ján Profant ml., Ing. Andrej Gaňo, Jozef 
Sedlák (zo Štrby), Ján Komloš (Štrba), Ján Jurčo, Eduard Pafko, Ján 
Rysuľa. Od sezóny 1997/1998 hrajú 4. ligu C 12 – Orava – Liptov, 
v tejto sezóne skončili na štvrtom mieste (z 12 oddielov). „Je to 
pekné umiestnenie a v silnej konkurencii je to v každom prípade 
úspech. Úroveň šachu stále stúpa, vďaka technike a počítačom 
sa aj hráči stále zdokonaľujú, preto v tejto novodobej histórii si 
cením tento úspech o to viac. Myslím si, že výkonnosť máme aj 
na vyššiu ligu, aj keď by sme museli trošku pridať, ale potrebo-
vali by sme aj viac peňazí...,“ dodal J. Goč. 

Pri príležitosti výročia plánujú šachisti pripraviť spoločné stret-
nutie a zaspomínať si na ľudí i históriu šachu vo Važci. V má-
ji budú mať príležitosť stretnúť sa aj s majstrom sveta Garrim-
Kasparovom, ktorý by mal prísť ako hosť do Ružomberka počas 
medzinárodného turnaja družstiev.                 (mm) 

Pripomienky vojnových udalostí sa z roka na rok konajú v ko-
mornejšej atmosfére. Januárové oslobodenie obce si položením venca 
pripomenula len dvojica mužov - zástupca starostu Zdeno Baráni 
a odbojár Michal Lučanský, ktorý už, žiaľ, nie je medzi nami. 

(Dokončenie z 13. strany)
Važeckí šachisti slávia...
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Vladimír Bartko a Daniel Bartko aj 
tento rok reprezentovali našu obec na 
Majstrovstvách sveta veteránov – ten-
tokrát koncom januára v Pillerseetal (St. 
Ulrich) v Rakúsku. 

Na profesionálnych tratiach si otes-
tovali svoje schopnosti a pripísali si na 
svoje kontá pekné výsledky: Vladimír 
Bartko (kategória od 65 do 70 rokov) 
– 15. miesto na 15 km, 30. miesto na 10 
km a 18. miesto na 30 km, Daniel Bart-
ko (kat. 55 – 60 r.) – 7. miesto na 10 km 
(od medailových umiestnení ho delilo 
12 sekúnd), 12. miesto na 15 km a 15. 
miesto na 45 km. 

Celkovo sa pretekov zúčastnilo 1 500 
pretekárov z 37 štátov, z toho 17 zo Slo-
venska. „Toto boli moje deviate maj-
strovstvá sveta, Danielove tretie. Mali 
sme to teraz veľmi ťažké na prípravu, 
pretože snehové podmienky u nás boli 
veľmi zlé, trénovať sme chodili do Ždia-
ru alebo na Skalku. Preteky boli veľ-
mi náročné, ale aj perfektne priprave-
né. Ďakujem sponzorom – obecnému 
úradu i urbáru za opätovnú podporu, 

pretože tento šport aj účasť na prete-
koch sú finančne náročné,“ zhodnotil 
Vladimír Bartko. 

Obaja pretekári absolvovali aj Maj-
strovstvá Slovenska veteránov v Krem-

nici a preteky Slovenského pohára 
v Kremnici, Novákoch, Martine a Ger-
lachove, kde sa striedavo umiestňova-
li na skvelých druhých a tretích prieč-
kach.                                               (mm)

Bartkovci obstáli v náročných pretekochBartkovci obstáli v náročných pretekoch

Karnevalový čas za namiKarnevalový čas za nami

   (viac na www.zssmsvazec.sk) (viac na www.zssmsvazec.sk)

Foto: archív V. Bartku


